
400

ZAPISN IK

s jtrbllarne godtSnje skup5tlne Jugoslavenskog udruZenja za po-
roorsko pravo, odrZane u Rljeci, 8. lipnja 1984. u 10100 sati u
Domu sindikata "Frano Be1ulovls", Ul.Borisa Kidrlda 4,

PredloZeni dnevnl red Skup5tlne:

I dio

1. Izbor radnog PredsjedniStva, zapisniEara i ovjerovltelja za-
pi-snlka;

2. Uvod.na rijed predsjednika;
3. Podjela prlznanja 6lanovima.

II dio

1. fzvje5taj tajnika;
2. Izv1e5taj blagajnlka;
3. Tzvle5taj Nadzornog odbora;
4. Rasprava o izvjeStajima;
5. Razrlje5nica IzvrSnom 1 Nadzornom odboru;
6. Program rada JUpp-a za 1984 /85. godinu;
7. Clanstvo u JUpp-u i Elanarlna;
8. Biranje novih organai
9. Razno.

IIf dio

l. Tzvle5taj o strudnom radu UdruZenja u proteklom dvogodiSnjem
razdoblju (referent V.FilipoviC) ;

2. Rasprava o bududim zadaclma UdruZenja.

Jubilarnu godiSnju skup5tinu JUPP-a otvorio je predsjednik
udruZenja drug A.Grahor pozdravrjajuci sve prisutne dlanove
UdruZenja I goste, te je prodltao predloZeni dne''rni red Skuplti-
ne s Prijedlogom nadopuna koje je formuliralo Predsjedni5tvo na
sjednlcl 7. lipnja 1984. Nadopune se odnose na uvr5tenje tod.3A.
PrihvaCanje prodt5denog teksta Statuta JUpp-a, t€ na dopunu tod.
7, tako da glasl: elanstvo u JUpp-u i dlanarlna te prihvacanje
novlh dlanova. Prijedlog nadopunjenog dnermog reda je jednoglas-
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no prlhvaden, pa je drug A.Grahor iznio prijedlog PredsjedniStva
JUPP-a za izbor radnog PredsjedniStva u sastavu: akademik V.Braj-
kovlC, dr E.Pallua, prof.dr P.StankoviC, prof.dr B.IvoSevid i V.

Stallo. Za predsjedavajuCeg radnog PredsjedniStva je predloZen
dr P. Stankovld, za zaplsniEara L j . !'lintas-Hodak, a za ovj erovite-
fje zaplsnLka Z.Manola t M.Kapetanovid. Nakon Sto su dlanovl
Skup5tlne prLhvatlll prijedlog Predsjedni5tva za lzbor radnih ti-
jela SkupStine, predsjednlk JUPP-a, drug A.Grahor, pozvao je Lza-
brane drugove da preuzmu svoje funkcije, a radno PredsJedniStvo
da preuzme ujedno daljnje rukovodjenje SkupBtinom.

PreuzLmajudt funkctju predsjedavajuCeg radnog PredsjedniS-
tva, dr P.Stankovld je zahvallo SkupStini, kako u svoje, tako i
u ime ostallh dlanova radnog PredsjedniStva, te u ime zapisnida-
ra i ovjerovitelja zapisnika, na j,skazanom povjerenju i Lzraz|o
Zelju da izabrana radna tljela Skup5tine ukazano povjerenje dos-
tojno I opravdaju.

Odmah zatim predsjedavajudi radnog Predsjedni5tva dr.P.Stan-
kovlc pozdravio je u ime radnog PredsjedniStva jo5 jbdnom sve
prisutne kolege, a posebno druga Z1atka Lenca, potpredsjednika
fzvr5nog vijeCa opCinske SkupStine Rijeka, zamoliv5i da uputi
ovom svedanom skupu nekoliko rljedi.

Drug Z.Lenac je kratko pozdravio sve prisutne u ime lzvrBnog
vijeca skup5tine opdlne Rtjeka i zazelio skup5tini ugodan i ko-
rlstan rad. on je podsjetlo da rzvr5no vljece skup5tlne opcine
Rljeka visoko cljeni rad I doprinos koji je razvoju pomorstva u

Jugoslaviji, i posebno u Rljeci, dalo Jugoslavensko udruZenje za
pornorsko pravo od svog osnutka do danas. 60 godiBnjlca postoja-
nja i 30 godl5njica djelovanja u SFRJ samo dokazuje da je UdruZe-
nje bilo uvijek aktlvno na aktuelnlm zadacima usuglaSavanja po-
morskog prava s medjunarodnlm regulat'i vima i potrebama ponrorske
prlvrede, pa je stoga Lzrazlo nadu da 6e i daljnji rad JUpp-a do-
prinositi razvoju pomorstva u zemlji i u inozemstvu.

Nakon pozdravnog govora druga Z.Lenca, predsjedavajudi dr
P.StankoviC je pre5ao na dnevnl red Skup5tine i pozvao predsjed-
nika JUPP-a, druga A.Grahora da svojom uvodnom rjedju uveli6a
svedani dio Skup5tlne.
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UVODNA RIJEE PREDSJEDNIKA

ove godJ-ne naSe udruzenje slavj. dva jubrleja: 60-godi3nji-
cu osni.vanja I 3O-godl5njlcu rada u oslobodjenoj domovlnl. tlo-
Zerno bltl ponosnl na ove jubtleje jer u tom razdoblju koje obu-
hvada gotovo tri generaclJe, na5e je udruZenje uvljek btlo svje-
sno svoje uloge da unapredjuje razvoj na5eg pomorskog prava u
lnteresu naSe potrcrske prLvrede I ditave jugoslavenske zajednl-
ce. Podsjetlno se da smo prlje dvadeset godlna slavedl prvl de-
cenlj rada u Norroj Jugoslaizfjf dobll1 Eestitku predsjednlka Ti-
ta u kojoj je Predsjedntk izjavlo da "cljeni na5 doprinos koris-
noj suradnjl na5e zemrje u pi.tanjima medjunarodnog pomorstva i
razvljanju pomorskog prava", zaZelivSi nam pritom ,'mnogo uspje-
ha u bududem radu".

od svoga osnutka Lg24. pa do izbijanja rata 194.1. udruze-
nje Je bllo udranjeno u Medjunarodni pomorski odbor (comitd
I'Iarltine fnternational Cffi) i suradjivalo u radu na unifikacj--
jJ. ponnrskog prava. podsjecamo se da je cl'tr od svoga osnutka
1897. kao svoje Elanove lmao pojedince i nacionalna udrulenja I
to prema svom statutu po jedno nacionalno udruZenje Lz svake
zemlje. u ovom predratnom razdoblju udruZenje je radlro na uni-
flkaciji pomorskog pravar D€r predradnjama za recepciju unifika-
cljskth Konvencija od 1924. I L926, kao i na izradi pomorskog
trgovaEkog zakonika. Predratno razdoblje naSeg UdruZenja zavrBa-
va traglEnom smrCu nJegovog tre6eg predsjednika docenta dra Ju-
rija Mogana u JasenovaEkom rogoru nepoznatoi daturna.

rdeja obnove rada na5eg udruzenja i njegovog povezlvanja s
l,tedJgnarodnlm pornorsklrn odborom potekla je od prarrnog fakulteta
u Zagrebu I Jadranskog lnstltuta JAZU. Predstavnik fakulteta
prof.BrajkoviC I znanstvenl, suradnik Jadranskog lnstltuta dr
Natko KatiElC, oba kao lzaslanlci Jadranskog instltuta prisus-
tvuju 1951. radu konferenctje cMr-a u Napurju i time kao radna
grupa pomorskog Prava u Jadranskom j.nstitutu uspostavljaju vezu
nove Jugoslav1"Je.,, s clrfi-om. To je doprinijelo ubrzanju rada na
osnivanJu organi,zaclje koja 6e prouEavati i pratltl izradu no-
vlh rrnifikactjsfin instrumenata. prof .Brajkovid I prof .KatiEiC
obradaju se predstavniclma pomorske privrede i zalnteresiranim
ustanovama 1 organlma poroorske uprave. Ova lnlcijatlva nalla je
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vellkl odaziv upravo u pomorsko-prlvrednim organizacljama u Ri-
jecl, DrZavnih oslguravajucih zavoda Jugoslavije, zatlm Dr}av-
nog sekretarljata za vanjske poslove i uprave pomorstva i rlje-
6nog saobracaja. Fonniranl lnicijativni odbor sastaje se 8.rv
1954. u Rtjecl u prostorijama Kruba pomoraca gdje su bill prof.
Brajkovld, prof.KatiEl6, ambasador BartoS, generalni dlrektor
Jugollnije Kes16, generalnl direktor Jadranske }lnljske plovid-
be srnodlaka, generalni direktor poduzeca Luka i skladlSta, Rl-
jeka Tondlc, komercijalnl savjetnik poduzeca Transjug, Rijeka

Cer16, direktor filijale JugoSpeda AvramovJ.C, dlrektor flli.ja-
le DOZ-a, Rijeka Tripkovid, dr Franjo Sdehar, odvjetnik Lz
Rljeke, Sef Pravne sluZbe poduzeda Luka i skladi5ta,.Ri,jeka
Jagl6 i prarmJ. referent Jugolinije Kisic. Nd tom sastanku prih-
vaCen je nacrt pravlla i upuCena molba za njihovo odobrenje Sa-
veznom drZavnom sekretarljatu za unutra5nje poslove. pravila su
blla odobrena I objavljena rje5enjern od l.rv 1954., a osniva6ka
skup5tina odrZana u Rljecl 10.VIII 1954.

od:nah 1954. postalo je udruZenje ponovno dlanom ctr{r-a.
Predstarrnlk na5eg UdruZenja prof.dr V.BrajkoviC odmah je bio iza-
bran kao jedan od potpredsjednlka cMr-a. Najvece prlznanje koje
je c!{r dao na5em udruZenju stigto je pet godina nakon njegovog
ponovnog osnlvanja 1 to na taj naEin da mu se povjerLla organi-
zaclja xxrv plenarne konferenclje cltr-a u Rljeci godlne 1959.
(Konferenclja je trajala od 20. do 27. rx 1959, a rad konferen-
cije se odvljao u opatljl. ) Na dnermom redu je blo znaEajnt broj
vrlo vafnlh pitanja, kao npr. izrada Nacrta konvencije o odgovor-
nostl poduzetnlka nuklearnlh brodova, izmjene bruxellesklh Kon-
vencija o spa5avanju I pruZanju pomocl od t9l0r.dr.x Konvenclje
o teretnlcl od 1924, prarrnl reZim trgovadkih brqdova u lnozem-
nim lukanai marglnalne klagzule na teretnici i javnost upisa
brodara. Prlllkom te konferencije najvi5i dru5tvenopolitidki or-
ganj.' saveznl I republiEki, potcrtali su vaZnost te konferenci-
je. Predsjednlk Tito poslao je posebnu poruku tom skupu, a pred-
sjednlka Cl'tt-a Alberta Li.Iara primlo je osobno i predao mu odli-
kovanje. Tada5njl predsjednlk Sabora dr Vladinir BakarlC prire-
dto je posebno sve6ano.primanje u zagrebu za udesnlke konferenci-
je. Prllikom posjete Postojnskoj jami, potpredsjednik rzvrEnog
vijeCa slovenlje dr vilfan takodjer je priredio sveEani rudak
sudlonlclma konferenclj e.
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CIfi je sve do kraja Sezdesetih godina na prijedlog nacio-
nalnih udruZenja izradjlvao nacrte unifikacijskih konvencija,
i kada je izradio konadni nacrt upudivao je prijedlog belgljs-
koj vladiT koja je sazlvala diplomatske konferencije za unifi-
kaciju pomorskog prava (prva 1905, a posljednja 1957. i to xII).
VeC rad na nacrtlma tokijske konferencije Cllll-a o Nacrtu konven-
cije o gradjanSkoj odgovornostl za naknadu Stete od zagadjenja
ugljikovodicima, nastavljen je u Prarmom odboru lvledjuvladine
savjetodavne pomorske organizacije I raspravljen na Diplomats-
koj konferenclji, koju je sazvala upravo ta organizacija. Nakon

ovog razdoblja koje blsmo nogli opisati kao zlatno doba Ct'll-a
prelazl sedamdesetih godina inlcijativa za sazivanje diplomats-
klh konferenclja za uniflkaciju ponorskog prava s belgljske vla-
de na nedjudrZarrne sluZbene organizacije (IMCO danaSnji IMO,

INCTAD, INCITRAI,, UNIDROIT), a CIfi postaje v15e manje neilrl,avno
konzultatlvno rnedjunarodno tljelo. Bilo je pesimlsta koji su

srnatrall da je CMf lzgublv5i svoju inicijatorsku ulogu na polju
unlflkaclje medjunarodnog pomorskog prlvatnog prava, ujedno Lz-
gubio 1 svoju svrhu I da bi ga moZda trebalo reformiratl u prav-
cu nekog studljskog udruZenja. To krizno razdoblje CMf-a potra-
jalo je nekoliko godina u kojem je nakon internlh reorganlzaci-
ja C!fi zapodeo i nlz novlh djelatnostl: organj.ziranje med juna-
rodnih seminara strudnjaka, pomcd zemljama u razvo.ju na lzradi
lnternLh zakonodavstva, obrada unifikacijskih projekata, kako
novih tako 1 onlh koje bi bllo potrebno revidj-ratl. No u medju-
narodnim slulbenlm organizacijama sporost rada, visoki tro5kovi
I vellkt broj sudionika, dovell su do toga da su pojedina tijela
tih organLzacija, kao npr. Pravnl odbor Il4C-a, podlnju sve de5de

traZtti savjetodavnu pomod Ct'tl-a i nji-hove veC Aotove nacrte
stavljati na svoj dnevni red. Time je, dini s€r prebrodjena kra-
Ca kriza ove organizacije I ona sa svojih danas detrdeset nacio-
nalnlh udruZenja (poveCavajuCi u posljednje vrijeme broj zemalja
u razvoju) ponovno vraCa svoj pomalo poljuljani autorj-tet na

podrudju unifikacije I nakon 87 godina svog djelovanja zadobiva
novu svjeZlnu. To Ce upravo i pokazati 33. plenarna konferencija
koja Ce se odrZati slijedeCe godine u Lisabonu.

Jugoslavensko udrulenje za pomorsko pravo je nakon svog ob-
navljanja u Novoj Jugoslavlji pratilo rad CMI-a 1 njegovi 6lano-
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vi su sudjelovall kako u radu pojedlnlh akcija cMr-a odgovara-
juCl na njegove upltnlkel sudjelujuCi u njegovim medjunarodnLrn
komlsljarna I kao delegati SFRJ na diplomatsklm konferencljarna,
sazvanlm na lnlcljatiyu clrtr-a po be1gl j sko j vladl Lgsz, Lg57 |
'1961, L952, 1967. 1 1968. Clanovl naseg udruzenja su 1 u drugom
razdoblju rada cMr-a, kad je ono izgubiro na medjudrZavnom pla-
nur sudjelovall u prlpremnim radovlma medjunarodnlh tijela koja
su Preuzela poslove oko prlpremanja unifikacijsklh lnstrumenata.
ZahvaljujuCi suradnjl s nadleZnlm drZavnim organlma to je bllo
onoguceno, pa su na51 predstavnlci bili na pravnlm odborlma
Iit{CO-a, sada ll'lO-a, UNCTAD-a i UNCITRAL-a. Sudjelujemo takodjer
preko naBlh Elanova strudnjaka na dlplomatskim konferencljama
1969. i 1971. u Bruxerlesu, L974. u Ateni, L976. u r,ondonu,
1978. u Hamburgu i 1980. u Zenevi. Na zarost na ovogodiEnjoj
Dipromatskoj konferencijl u r.ondonu nismo sudjelovall.

Jugoslavensko udruzenje za pomorsko pravo odlgralo je u
proteklom razdoblju u suradnji s Jadranskim instLtutom JAZU zna-
dajnu ulogu u stvaranju na3eg novog pomorskog zakonodavstva.
Njegovi dlanovl provell su mnogo radnlh dana i mjeseci na koml-
sljama I sjednlcarna, stvarajudl pojedinadne pomorske zakone (Lz
1959, 1955. L 1965) I dovr5avajuCi na5 kompletnl Kodeks plovld-
benog prava L977. pregled toga rada ne bi bio potpun da 

"e iie
spomenu i nnogobrojna pravna mi5ljenja koja su izradjivall Ela-
novl naSeg udruZenja odgovarajuci na razna pravna pltanja Lz po-
morske prakse na5eg udruzenog rada 1 drZavnih organa.

udruzenje je na poEetku svoga rada izdavalo vjesnik Jugo-
slavenskog udrurenja za pomorsko pravo (2L broj), a onda suoEe-
no s financijskim te5kodama pre5lo je na povremeno obavje5tava-
nje svog Elanstva "vijestima Lz udruzenja" koje izraze kao pr1-
log dasopisu "uporedno porprsko pravo i pomorska kupoprodaja',,
a koje su u obliku separata dobivari svi na5i 6lanovi.

Danas je trenutak kada se na5e UdruZenje nalazl na vellkoj
prekretnici svoga rada i djelovanja. Djerujudi dosada kao od
podetka svoga osnivanja na dobrovoljnom I neplaCenom radu svoga
dlanstva, udruZenje je svoje rashode pokrivalo dlanarinama podu-
ze6,a odnosno radnih organlzaclja. prelaze6i sada na sklapanje
samouprarmih sPorazuma s radnim organizacijama ml smo svjesnl



406

da Ce taj novi obllk suradnje s naSom praksom LzazLvatl dodatne
radne napore na5lh dlanova pojedinaca, ali vjerujemo da Cemo na-
icl i na puno raztrmljevanje svih radnih organizaclja koje su go-
dlnama bile njegovi Elanovi,

Jugoslavensko udruZenje za pomorsko pravo 6e u svom budu6em
radu kao 1 do sada suradjivati s CMI-omr DEI poslovima razrade
revlzije pojedlnlh rnedjunarodnih sporazuma kao i stvaranja novih
konvencijar zatim Ce pruZatl svoje strudne usluge svlm organlma
saveznLm I republlEkIn u suradnjl s medjudrZavnlm 1 medjunarod-
nim organizacijama koje se bave unifikacijom plovidbenog pr1vat-
nog Prava.

Posebnu paZnju na6e 6e Udrulenje u bududnostL posvet1tl pi-
tanjlma prakse koja Ce u okvlru novih samouprarmlh sporazunEr
bltt postavljena sa strane na5ih radnj.h organlzacija. Nadamo se
da 6e taj obllk suradnje blti koristan za obje strane.

Smatramo da bl trebalo nastavlti i rad na izradl republid-
kih zakona kojl Ce popunitl'na5 plovidbenl zakonik, kao j. razmo-
trttl eventualne potrebe njegove revlzlje odnosno nadopune s ob-
zirom na nove nedjunarodne sporazume.

Na kraju svoje uvodne rlje61 predsjednik JUpp-a drug A.Gra-
hor odao je priznanje svim onj-m pojedincima koji su do sada po-
zrtvormo djelovali u okviru na5eg udruzenja. predrozio je da se
posebna spomen-plaketa (priznanje) dodijeri poEasnom predsjedni-
ku wPP-a i osnivadu akademiku v.Brajkovicu, Eijl dugogodl3njt
poZrtvovnl rad na podruEju pomorskog prava i u okvlrLma naseg
Udrulenja zasluZuje takvo priznanje.

Predsjednik drug A.Grahor posebno je odao prlznanje svlm
radnim organizacijama bez Eije porrcci rad udruZenja ne bi bto
uopce moguc. pri tome je posebno istakao ulogu koju je u radu
UdruZenja imao "Jadroagent" Lz Rljeke, "Jugollnija,, Lz Rljeke,
te "Jadranski lnstitut", sada "zavod za pomorsko pravo, histori-
ju I ekonomiku pomorstva JAzu" u zagrebu. predrozio je da se
svim zasluznlm radnim organizacLjama takodjer dodljerl spomen-
-priznanje za godlSnjlcu rada UdruZenja.
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Nakon uyod.ne rljeEi predsjednika druga A,Grahora, predsje-
davajuCi radnog PredsjednlStya prof.dr P.Stankovid zahvalio je
predsjednlku I pozvao skup5tlnu da odrudi o prljedlogu predsjed-
nlStva JUPP-a, a kojl je lstakao drug Grahor, o dodjell spomen-

-prlznanja. SkupStina je jednoglasno prihvatila prljedtog za do-
djelu spomen-prlznanja akademlku prof.dr V.Brajkovidu i zasluZ-
n1m radnlm organlzacljama-Elanovlma JUPP-a "

Za rijed se odmah potom javlo akademik BrajkovlC. Iskreno
dlrnut on je zahvallo svlm prlsutnlma na ukazanoj dastl t prlz-
nanju, te je u svom govoru evoclrao neke od znaEajnijth dogadja-
ja vezanlh uz podetke rada Udrulenja. IzrazLo je Zaljenje 5to
ovoj sve6anosti ne prlsustvuju brojni lstaknuti i zasluZnL Ela-
novl kojl su godinama davall svoj doprinos radu Jupp-a, a koji
naZalost v15e nisu medju nama. Njirna, rekao je akad.emik Brajko-
vid, ostaje sarp na5a ljubav I zahvalnost te spremnost svLh dla-
nova JUPP-a da radom nastave lzgradjivati renome UdruZenja u ju-
goslavenskLm okvlrima. Na kraju je akademik Brajkovi6 rekao ne-
kollko rljeEl o svom vidjenju bududeg rada UdruZenja, pohvallv-
51 posebnu ldeju organizlranja pertodldkih okrugllh stolova na
teme vezane uz ponorsko pravo, medjunarodnu unifikaclju pomors-
kog prava I uz pomorsku prlvredu. Akademik BrajkovlC je zavr5j-o
svoj govor LztaiavajuCl jo5 jednom zahvalnost za dodijetjeno mu

prlznanje 1 poZelio Skup5tlni uspje5an i koristan rad.

Nakon prof.dr V.Brajkovtda, predsjedavajuCl Radnog predsjed-
ni5tva, prof.dr P.stankovid, predroZlo je da se zapoEne s radnim
dljelom skup5tine, te je zamolio tajnika, dr V.BorElca, da pod-
nese tajniEki LzvleStaj
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IZVJESTAJ

tajnlka ilugoslavenskog udruZenja za pomorsko pravo skup5tlnl
UdruZenja oclrZanoJ u Hjecl 8. lipnja 1994.

Nakon Pune dvlje godine, u skladu s na5lm Statutom sazvana
je ova skup3tina. rosljednja je odrzana u Rljecl 27. svlbnja
L982. U ovom Cu lzvJe5taju poku5ati obuhvatttl rad naleg UdruZe-
nja u proteklom dvogodi5njern razdoblju.

Kao I ranlJe, aktlvnostl UdruZenja obavljaju se radom u ze-
nljt I lnozemstvu, pa ce Lzvle5taj blti podljerjen u dva dljela.

I Djelovanje UdruZenja u SFRJ

UdruZenje djeluje putem svojih organa, na sastanclma sekci-
ja, PredsjednlStva, Tajni5tva 1 komisija udrurenja. s obzlrom
da je na posljednjoj SkupStlnl izmijenjen statut kojirn se mije-
njaju I organl samoupravljanja UdruZenjem, u prljelaznom razdob-
lju odrZanl su sastancl pojedlnlh organa prema ranijem Statutu,
u o6ekivanju definitirmog uskladjenja novog, sugrasno propislma
o druStvenim organizacijarna I druzenjima gradjana.

Tako je u proteklom dvogodisnjem razdoblju gd.rzano:
3 sastanka Tajnl5tva (prema novom Statutu).

Na sastanku lzvr5nog odbora od 11. oZujka 1983. formlrane
su strudne komisije koje rade na aktualnim pltanjlma koja su
predmetom razmatranja Medjunarodnog pomorskog odbora IMo-a ill
drugih pomorskih organizaclja i to:

Komlsija za rad na revizlji Konvenclje o ponprskln prlvl-
legljlma I hlpotekama Lz 1926. I 1967. u sastavu:

izvjestltelji: pallua, per6l_C

dlanovl: KapetanoviC, Devid, fvkoviC, perlC, plesnldar.

Komisija za rad na reviziji Konvenclje o gradjanskoj od-
govornostJ. za Stetu prouzroEenu zagadjivanjem uljem iz 1969. i
one o Fondu Lz I97I. u sastayu:
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Lzvlestiteljl: Flllpovld, BorEiC
dlanovl: StankovL€, pallua, Crnica, Stallo, Vukas, HlaEa,
PerlC, Todorld.

Komislja za rad na revizijl Konvencije o izjedna6enju ne-
klh pravila o pruZanju porocl I spa5avanju na moru lz 1910. I
L967 " u sastavus

Lzvlestltelji: KaEiC, Stankovld
dlanovi.: LukSlC, Stallo, KruZiEevlC, pavid, pallua.

Komlslja za rad na nacrtu Konvenclje o naknadl, Stete kod
sudara brodova u sastavu:

lzvjestitelj s KaEtC
61anov1: Grabovac, pavrc, TerzL1, Anidic, stankovic, Radovtc.

Komlsija za pradenje ratlflkaclje Medjunarodnlh konvencl-
ja tz oblastl pomorskog prava u sastavu:

po polozaju predsjednlk i tajnicl udruzenja, a kao dranovl
osobe koje Ce oni predloZltl i lzabrati.

Sve komisije su ovla5tene kooptirati u svoj sast,av ostale
€Ianove UdruZenja prerna potrebl.

Rad se odvljao 1 u sekcljama na osnovi sastanaka koje su
zakazivali predsjednicl tlh sekclja I koji su odrlavanl relatLv-
no rijetko I to prema lzv3eEtajlma predsjednika sekclja kako
slljedl:

Sekcija u Beogradu pokazala se vrlo aktlvnom odrZavanjem
strudnlh sastanaka gdje je razmatrana narodito slljede6a proble-
matlka

a) univerzalna obradunska jedinica za medjunarodne kon-
venc j. je

odgovornost poduzetnlka medjunarodnlh termlnara
nove instltutske klauzule za osiguranje tereta i nova

Lloydova polica osiguranja
Konvencija o upisu brodova unutrasnje providbe
ugovor o medjunarodnoj pomorskoj Epedicljl
naknada Stete u sludaju sudara brodova,

b) na poziv rnstituta za uporedno pravo, dlanovi sekcije
su uzell u6e5ca na sirupozlju Lz oblasti transportnog oslguranja.
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Sekcija je razmatrala i organizacijska pitanja t pitanje
prodiSCenog Statuta UdruZenja. U lzvje5taju predsjednlka sekci-
je prtmijeCeno je da bl btlo potrebno redovitije sazivatj. sjed-
nlce PredsjedniStva u 5lrem sastavu.

Sekcija u Dubrovnlku je odrZala jedno stru6no predavanje
u okviru sekcije, a dlanovl naSeg UdruZenja uzell su aktivno
ude5de na savjetovanju u vezL s novim uvjetima osiguranja u in-
stituclonalnlm klauzulama za teret, odrZanom u Cavtatu f983.

Sekcija u Kopru odnosno njeni dlanovi uzeli su aktlvno
ude3de na raznim seminarlma I savjetovanjima na kojima je raz-
matrana pomorsko-pravna problematlka. sekclja suradjuje s regio-
nalnom Prlvrednom komorom u pltanjima pomorske prJ.vrede 1 s Dru-
Stvom prarrnlka u prlvredl. vaZno je napomenutl I inicljativu i
porrcC dlanova sekcije prl osnlvanju sekcije u Ljubljani.

sekcija u Kotoru odrzala je stru6ne sastanke na kojima
su se proudavall materijali udruZenja. od posebnog je lnteresa
5to je u dvogodlSnjem razdoblju odrzano savjetovanje u vezi s
potrebom ratiflkacije Konvencije o pravu mora.

sekcija u Ljubrjanl je osnovana 14.Ir.1983. sastari su
se nekoliko puta po potrebi I tek predstojl njihovo uklju6ivanje
u aktj.vnostl UdruZenja.

sekclja u Rljeclr pE€rnd na5em saznanju, nije odrzala po-
sebne sastanke, a rad Elanova se odrZavao u komisijama I orga-
nima udruZenja.

Sekclja u Splitu je svoju aktlvnost vezivala s Dru$tvom
za proudavanje 1 unapredjenje pomorstva u splltu I s novoosno-
vanlm savjetom za pomorstvo JAzu kojih su dlanovl ujedno I dra-
novi UdruZenja. Vldno je pritom bilo ude5de na savjetovanju odr-
Zanom u zagrebu "o poloZaju, pravima i interesima ilugoslavije
5to proLzlaze Lz nove Konvenclje o pravu mora".

dlanovl sekcije u Splitu aktirrno su sudjelovalL kao preda-
vadi na poslijediplomskom studlju prava mora prl Pravnom fakul-
tetu u splitu koji pohadja 1 odredjenl broj naSih 6lanova.

Radl se na ponovnoj organizaciji periodlEnih prddavanja u
Privrednoj komori spllt o aktualnim temama lz pomorskog prava.



411

u Zadru nije bilo posebne sekcije, a strulna aktlvnost
se odvijala u okvlru souR "Jugotanker" gdje se nalaze svl na6i
dlanovl. S obzlrom na predlolene nove dlanove postavlja se plta-
nje potrebe osnlvanja sekcije.

Sekcija u Zagrebu je aktirmost svojih dlanova usmjerila
na rad u komisijama I organlma tidrulenja, dok posebnih sastana-
ka ntje bllo.

Tajni5tvo je radilo na proEi5cavanju i uskladjenju sta-
tuta udruZenja prema ranlje spomenutim propislma

Prema raspoloZivlm podaclma o evidenciji
osoba, takvlh je bilo 51.

dlanova fizlEkih osoba bilo je u Beogradu
13, Kopru 8, Kotoru 23, Rljeci 66, Splitu 12,
34 ili ukupno 176.-

dlanova pravnlh

I5, Dr-rbror.miku

Zadru 5, Zagrebu

zatraZeno je od predsjednlka sekcija da kontaktlraju prav-
ne osobe ne-dlanove koje bl blle voljne suradjlvati s UdruZenjem,
pa smo doblli sano Lzv}e5taj sekcije Dubrovnik koja predlale ra-
dne organlzacije "Dalmatlnsku plovi-dbu" Vela Luka I ,,At1as,, Dub-
rovnLk

Imamo osjeCaj da je bito tzvjesnog nedostatka veze lzmedju
organa upravrjanja udruZenjem i predsjednika sekcLja, sto bt va-
ljalo otklonltl u bududem radu. s tim u vezl smatrarno da bl se
svl predsjednlci sekclja 1 pored osobnih, objektirrnih 1 materi-
jalnih te3koda morall 6eECe sastajati radi koordinacije radar,

s obzirom da su ranrje predsjednici sekcija brrt Elanovi
PredsjedniStva, a ovo se glasom dlana 24 naSeg statuta sastaje
Prema potrebl, moZda bi ova Skupt5ina mogla zakljuditl da to bu-
de bar jednom godirnje i to u onoj godini kada se ne odrzava
Skup5tina.

Tijekom 1983. godine do51o je do osnivadkog sastanka sekci-
je u Ljubljanl kome su prlsustvovali potpredsjednik drug plesnj--
Ear i tajnik u Zagrebu dr velimir FilipoviC. Na sastanku je bilo
L2 potencijarnih Eranova koji su pozvani na ovu skupStrnu r od
kojih odekujemo i-zvle5taj o njihovu konstituiranju I radu pred
sam podetak Skup5tine.
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Vrlo je zapaZeno bilo ude5de dlanova naSeg UdruZenja na Vr
uNcrAD-u odrZanom u Beogradu.u 1ipnju 1983, kada je sastav Jugo-
sLavenske delegaclje 6inio veCl broj na5ih dlanova.

ZavrSen je rad na prljevocu Plovldbenog zakonlka u dijelu
koji obuhvaca ugovore, na engleski jezik. ovaj je dio zakonika
lektorlran i spreman za tlsak kojeg moZemo o6eklvatl u dogledno
vrijeme. It{odl Cemo tako izvr5itl djelomice obvezu prema radnl-m
organizacljama koje su prulile financijsku pomoC za prijevod za-
konika. NaZalost, sredstva doblvena svojedobno u te svrhe danas
ne odgovaraju tro5kovLma u vezi s prijevodom. Istovremeno podu-
zetL su koracl za prljevod ostatka zakonika na engreskl jezlk, a
u pr\Dm redu dijela koji se odnosl na stvarna prava na brodu i
ogranlEenje brodareve odgovornosti. za taj dlo prljevoda u izgre-
du je oslguranje potrebnih financijskih sredstava. predsjednis-
tvo je na sino6njem sastanku odludilo da se radi sprovedbe i ti-
skanja prljevoda osnuje posebna radna grupa.

IzvrSen je i prljevod dijela Zakonika o ugovorima o iskori-
Stavanju brodova na tarijanski jezik. Taj se dio nalazi na lek-
torlranju. Rad je prl kraju i moZemo odekivati tlsak tog dljela
tljekom godlne.

5to se financljske situacije udruZenja tiEe, 6ut cete j.z-
vje3taj blagajnika, a1i praktlEki UdruZenje raspoloZiva sreds-
tva doblva od Elanova pravnih osoba u vidu dlanarine. S obzLrom
da takav naEin financiranja nece biti ubuduce u skladu s propi-
slma I na5im statutom, moramo raditi na uspostavljanju takvlh
odnosa s dlanovlma osnivadlma i poduplradima koji Ce omoguCitl
flnancj.ranje udruZenja na osnovl sanoupravnog 111 drugadljeg
sporazumijevanja. u te su svrhe zaduZeni neki drugovl lz pred-
sjedniStva i TajniStva koji bi morali uskoro dati konkretne pri-
jedloge. Takvl bi sporazumi stupili na snagu najvjerojatnlje po-
Eetkom idude godine.

Itlislim da bi trebalo ne5to redi i o informiranosti dlanova
udruzenja 1 njegovu radu. To se relativno uspje5no obavrja u
granlcarna rnogu6nostl u "vljestima JUpp-a,' koje se tiskaju u pri-
logu periodika "Uporedno pomorsko pravo i pomorska kupoprodaja",
a izdaju se i u posebnom separatu koji se redovito dijeli dlano-
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vima. d protekle skup5tlne do danas izaSlo je Lz tiska pet ta-
kvlh lnformacija od broja 10 do zaklju6no broja 14 (kojl su u
prllogu brojeyfuna 94, 96, 97, 98 i 99 UpppK).

sa zaljenjem konstatlramo da 100-ti, jubilarnl broj ovog
dasopisa, nije usplo LzaCL Lz tlska do od.rZavanja ove Skupstlne,
ali oEekujemo skori izlazak.

II Rad UdruZenja u inozemstvu

U inozemstvu se rad UdruZenja odvijao na sastancima fzvr6-
nog od.bora }tedjunarodnog pomorskog odbora kojeg je 6lan na5 ko-
lega Ka61c, gla'*noj skup5tlnl tog odbora koja se odrzava jednom
godi5nje i kojoj je redovlto prisustvovao tajnik u zagrebu dr
v-Filipovic, u radu Komj-sija tog odbora koji je u proteklom raz-
doblju posebno .u"pt.ttljao pitanja potrebe lzmjene Konvenclje o
privilegijama i hlpotekama i Konvencije o zaustavljanju brodova,
kojima su prisustvovall na5i Elanovi Babid, Kapetanovl6 1 Bor6i6.
udruZenje je bllo aktlvno t na sastancima pravnog odbora rMo-a u
fazL prlpreme lzmjena Konvenclje o gradjanskoj odgovornosti za
6tete od zagadjivanja mora uljem Lz 1969. i Konvenctje Lz r97r.
o fondu osnovanom s tlm u vezi. Rad se aktivno odvljao t pri Lz-
radi nacrta Konvencije o prljevozu opisnih I stetnih tvari mo-
rem' o kojima je pro5ll mjesec odrZana Diplomatska konferencija
u Londonu kojoj nije prisustvovala Jugoslavenska del'egaclja. Tom
je prillkom bio promatrad na5e zemlje samo 7 dana drug Kru-
ZiEevid.

Drug Kadlc je sudjelovao u radu uNCTADA u Zenevi, kojl je
raspravljao probreme pomorsklh prljevara, a drug KruZiEevtc, ta-
kodjer u UNCTADU, je sudjelovao u raspravama o pomorskom osigu-
ranju. NeCu umarati slu5ateljstvo daljnjim izlaganjem rada Udru-
Zenja u j-nozemstvu jer 6e vas detaljnije o tome u svom LzvSegta-
ju izvijestiti- tajnik u zagrebu, dr verimir Firipovic.

Dr Vojlslav BorEiC
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Nakon podnesenog tajnlEkog Lzvje5taja predsjedavajucl Rad-
nog predsjednl5tvar prof.dr P.stankovic zamolio Je dr v.Hla6u
da podnese bLagajnidkl tzvje5taj UdruZenja.

U LzvleStaju blagajnika kc nstatlrano je da je bilanca na
kraju 1983. pokazal-a v13ak prihoda od 326.849,20 din. Tijekom
1984. prihodl od dlanarlna lznose 690,347,00 din, pa ukupnl pri-
hod JUPP-a s 31. svlbnja 1984. iznosi 1.017.196r20 din.

Evidentiranl tro5kovl UdruZenja do 31. svibnja 1984. j.znose
ukupno L62.'146r50 dtn, pd ako se ovi troSkovi odbiju od ukupnog
prihoda, ostaje viSak prihoda nad rashodj-ma u j-znosu od 8];/..44gr7O
din.

ovaj vl5ak prihoda povecan je iznosom od 108.824r50 din,
Sto predstavlja predujam (ostatak predujma) za prljevod ZpUp-a.
Dakle, UdruZenje sada raspolaZe s 963.274 tzT dln.

Pregled raspodjele sredstava kojima UdruZenje raspolaZe na-
lazl se u prilogu zapisnlka.

PredsjedavajuCl Radnog predsjedniStvar prof.dr p.StankovlC,
zahvalio je blagajnlku na lscrpnom izvjeBtaju I zamollo predsje-
dnika Nadzornog odbora da podnese lzvje5taj.

Predsjednlk Nadzornog odbora drug p.crnica obavijestio je
SkupStlnu da je NadzornL odbor izvr5io kontrolu flnancljskog po-
srovanja udruZenja, te da nlje naSao nikakvih nepravilnostl u
radu. Iznosl ukupnog prihoda I rashoda do kojih je do5ao Nadzor-
nt odbor odgovaraju lznosima podnesenim u btagajnldkom lzvje$ta-
ju. stavljena je sarp prlmjedba da ubuduce prlhod od tedajnlh
razllka na devlzna sr€dstva treba zasebno knjiZltl, a ne kao pri-
hod od Elanarlna.

Prelazecl na dopunu dnevnog reda predvldjenu todkom 3A,
predsjedavajudi Radnog predsjedni5tva, prof.dr p.stankovlcr po-
zvao je druga mr A.Bravara da dade kratku uvodnu obavijest o
prornjenama Statuta Jupp-a.
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Drug rnr A.Bravar je dao sano nekoliko natuknica u vezl sa
statutom, naglaslv5l da su sve promjene unesene u vec usvojeni
Statut JUPP-a lsklJuElvo redakcijske prirode, te da ne unose
nlkakve bltne novLne ni u organlzacionom ni u djelatnom smlslu.
Ujedno je predLollo da Skup5tina ovlasti PredsjedniStvo JUpp-a
na uno5enje stlLlstlEklh I slntaktldkih ispravkl u sadaEnjl
tekst Statuta.

Kako je Eetvrta todka dnevnog reda predvidjera diskuslju
o Lzv1e5tajima, dr P.StankovlC je otvorio diskuslju 1 pozvao
dlskutante da lznesu svoja mi5ljenja i eventuarne primjedbe.

S obzirom da se nitko od prisutnih nije javlo za rljed,
predsjedavajucl Radnog predsjednl5tva, dr p.stankovlc, predlo-
?to je glasanje u usvajanju podnesenih izvjeStaja.

Izvle5taji tajnika, blagajnika i Nadzornog odbora su pri-
hvadenl jednoglasno.

zatim je stavljen na usvajanje prodi5deni tekst statuta
JttPP-a i jednoglasno potvrdjen.

Usvojena je I razr)eSnica koju su traZili Elanovi Izvr5nog
odbora i Elanovl Nadzornog odbora zbog isteka mandata.

Prelazedl na Sestu todku dnevnog reda dr P.StankovlC je za-
molio prof.dr v.Flllpovica da iznese program rada JUpp-a u
1984/85. godLnl.

Prof.dr v.rlllpovlc je u svom kratkom i saZetom govoru is-
takao pet glavnlh pravaca razvoja rada UdruZenja u narednom raz-
doblju: 1) suradnja s Medjunarodnim pomorsklm odborom (Cur-om),
Medjunarodnom pomorskom organlzacljom (fMO-om) i TNCTAD-on na
planu praCenja medjunarodne unlfLkaclje; 2) suradnja s drlavnlm
organJ-ma u ratiflkacijama postojeClh medjunarodnih sporazuma I
prlprema ratlflkaclja bududlh konvenclja za koje Jugoslavlja bu-
de zainteresirana; 3) lzrada prijedloga za promjenu ZpUp-a, te
pono6 drZavnim i drugim organJ.ma u izradi zakonskih i druglh
nomatlvnih akata u vezi s tlme; 4) suradnja i struEna pomoC ra-
dnim organizactjarna u okvlru obveza preuzetlh sanoupravnim spo-
razumlma o razmjenl rada. i sredstaval 5) daljnji rad unutar
JUPP-a, organlzaclono udvr5Cenje I obnova organlzlranjem semlna-
rilr okrugllh stolova 1 poboljEanjem lnformiranostL Elanova o ra-
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du udruZenja. o detaljima ovog opseZnog i sadrlajnog prana rada
prof.dr v.FillpovlC je obeCao redi viSe i detatjnije u diskusi-
jl o buduclm zadacima udruZenja, t5o je predvldjeno kao druga
toEka tredeg dljela Skup5tlne.

Govoredl, u okvlru sedme to6ke dner,mog reda, o dlanstvu i
dlanarlni JuPP-a, dr V.Hlada je lstaknuo da je Elanarina za fi-
zlEke osobe s€rmo 200 dlnara godiSnje, Sto je nedopustivo nlsko
1 neadekvatno potrebama koje se djelomidno namiruju Lz iznosa
ubranLh Elanarina. stoga je iznio prijedlog formullran na sjed-
nlcl PredsjednlStva JUPP-a, odrZanoj 7. ripnja 1984, da se iznos
godl5nje dlanarine za dlanove fizidke osobe povisi na 600 din.

Predsjedavajudi Rddnog predsjedniStva, dr p.Stankovifr std-
vio je ovaj prijedlog eredsjedniStva JUpp-a na grasanje, te je
konstatirao da je jednoqrlasno prihvaden.

Zatlm je dr P.Stankovid pozvao predsjednika svake teritorj--
jalne sekcije unutar JUPP-a da iznese obrazloZeni prljedlog za
prihvat novih dlanova u udruzenje. prijedroge su podnijeli:
za ter.sek.Kotor - prof.dr B.fvo5eviC;
za ter.sek.Dubrovnlk dr H.KaEiC;
za ter,sek.Spllt - prof.dr I.Grabovac;
za ter. sek. Rljeka M.Kapetanovid;
za ter.sek.Koper R.plesnlEar;
za ter. sek. Zadar P Crni.ca
za ter.sek.Ljubljana M.fvesiC;
za ter.sek.Beograd - dr Z.RadovlC;
za ter.sek. Zagreb prof.dr V.Filipovi6.

Za nove Elanove JUPP-a predloZeni su: Josip JakEiC Lz Jugo-
registra, spllt, Dtllan sesar, split, pujanke 78, te Tomlslav
Djordjevidr Spllt, Znldar5ida 1, Metka Su5ec-pradek, "Luka Ko-
per", Koper, Maks Planc, "Jutereuropa", Koper, Vlado Bobera, ZO

"Triglav", OS Koper, Koper, Dimovski Nadica, ZO]rL,,Dunav,,, Beo-
grad, Jovovld vukosav, Beograd, Mirjana Markovic, "Beobankd,",
Beograd, l{irko Nedirnovlc, 'rGroatia", zRorrK u tseogradu, Mlroslav
PavlldiCr "JugoageDt", Beograd, Tomislav Petrovid, udruZenje osi-
guravajudih organlzacija Jugoslavije, Beograd, Tamara smlrnov,
?'orl. "Dunav", Beograd, Milan stakic, "Jugo5ped", Beograd, zvez-
dana stakic-Badvarski, zorL "Dunav", Beograd, pavre TipsarevL6,
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Posrovna zajednica pomorskih brodara Jugosravije, Beograd, Div-
na vuksalovLf,, zorL "Dunav", Beograd, A.Bravar, pravni fakultet,
zagreb , A. Franasovj-c, "croatia" , Zagreb, R. stude, "slavia Lloyd,,
zagreb, Darko Babi6, opcinsko rzvr5no vijece, Rijeka, Mlljenko
Barid, Emonacommerce, Rijeka, tnr Dragan Jovanic, pravni fakultet,
Rijeka, Gordana NarancLl, rNA Rijeka, Du5ica Velan, Jadroagent
Rljeka, lttarinko Dj.Udur, pravni fakultet Rijeka, A.OrB1C, Atlan-
tska plovldba. Dubrovnlk, rrma Barad, Jugotanker zadar, Andrija
ZekanoviC, Jugotanker Zadar, Ivo Franid, Jugotanker Zadar, prof.
dr Vladimir-Djuro Degan, pravni fakultet Rijeka.

Predsjedavajuci Radnog predsjednistva stavio je prijedlog
za primanje u Elanstvo spomenutih drugova na grasanje, te je
prijedlog usvojen.

Na kraju drugog dijera skup5tlne predsjedavajucl Radnog
PredsjedniStva lznio je prijedlog predsjedniEtva JUpp-a za jz-
bor 6lanova JUpp-a u predsjedni5tvo, TajniEtvo, Nadzorni odbor
1 Odbor za ONO i Dsz.

za dlanove predsjedni5tva predrozeni su: A.Grahor, R.ples-
nlEar, V.Brajkovic, M.BulajLc, p.crnlca, B.Jaka5a, r.Grabovac,
B.rvo5evLf, H.Kadic, B.llamula, v.stalio, E.palrua, N.perElc, z.
Ri.htman, Z.RadovLf, S.ZmikiC, V.TomaSiC i G.Badovinac.

za dlanove TajnL5tva JUpp-a predrozenl su: v.Ftltpovlc, v.
BordlC i V.Hlada.

za dlanove Nadzornog odbora predloZeni su: B.Terzid, D.
PetrovlCr P.Stankovld, a kao zamjenici su predloZeni: Dj.KoIi.C,
Du5an KuEina I S.Novakovld.

za Eranove odbora za oNo i Dsz predloZeni su: R.peric, R.
Capar, dr p.Brajkovid.

za predsjednika JUpp-a predrozen je drug A.Grahor, a za
potpredsjednika drug R.plesnidar.

PrddleZene kandidate za PredsjedniStvo, Tajnl5tvo i Odbore
SkupStina je jednoglasno prihvatila.

Nakon krace pauze, skupstina je nastavlla rad izvje5tajem
prof.dr V.FiIipovida o strudnom radu UdruZenja u proteklom raz-
doblj u.



4I8

NEKE Prcld]ENE U I4EA'I'NARODNOJ T'NIFIKACI.JI
POT,IORSKOG PRAVA

(naa JUPP-a od 1982. do 1984)

OpCe napomene

U razdoblju od 1982. do 1984. predsta'rnlci Jugoslavenskog
udrulen)a za pomorsko pravo sudjelovali su u radu l,lddjunarodnog
pomorskog odb ora (CMI-a), prarznog odbora Medjunarodne pomorske
organizaclje (IMO) I Konferenclje Ujedlnjenlh naroda o trgovini
i razvoju (UNCTAD). O radu u UNCTAD-u na ovome mjestu neCe biti
pod^robnlje rlje61 s obzlrom da su pojedini EranovL samo jedno-
kratno prisustvovali sastanclma. (Tako KadiC u raspravama o po-
morskim prijevarama, KruZi6evi6 u diskusijama o pomorskom osigu-
ranju, a stallo na sastancima o kriterijima za upls brodova. )

No detaljnlje Cemo prlkazati one unifikacijske lnstrumente koji
se nalaze u uznapredovaloj fazL.obrade. To su revlzije Konvenci-
je o privllegljima i hlpotekama i Konvencije o zaustavljanju
brodova koje su raspravljane u krilu CMI-a. Takodjer Cemo ukrat-
ko lzroZlti rezurtate Diplonatske konferencije rt{o-a koja se
odrzara od 30.rv do 25.v 1984. u Londonu. s obzlrom da na Diplo-
matskoj konferenciji Jugoslavlja nije imala sluZbenog predstav-
nlka (bio je prisutan sarro promatrad l't.KruZidevlC tjedan dana)
to Cemo detaljnije analizlratl tekst novih medjunarodnih spora-
zuma u jednom od narednlh brojeva na5eg perlodika, gdje Cemo I
objaviti njihove integralne tekstove.

Rad na revizljl Medjunarodne konvencije o pomorsklrn
privllegijlma I hlpotekama

Medjunarodna komislja o revrzrjr Konvencije o pomorsklm
prlvilegljina t hlpotekarna Lz L967. sastala se do danas dva pu-
ta (20. I 21.rx 1983. u r.ondonu - delegat udruZenja Babi6, I 4.
1 5.rv 1984. u Brdxellesu - delegati udruzenja Ftrtpovlc I Ka-
dlc). Na ovone mjestu lzlozlt cemo detarjnlje tok posljednjeg
brlselskog sastanka.
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Nakon pozdrava predsjednika CMf-a Berllngieria zapoEela je
rasprava o predloZenlrn izrnjenama konvencije.

PrljedLog da bl se umjesto dvlje konvenctje (o prlvtlegiji-
na t hlpotekana i o zaustavljanju brodova) nadlnlla samo jedna,
nlje nai5ao na pozitivnu podrSku. Uglavnom su se svi sudlonlcl
izrazili o njemu negatlvno. Predstavnlk na5eg UdruZenja obraz1.o-
I1o je svoje stajall5te 1 naglaslo da u obje konvenclje drlave
ugovornice nlsu ldentidne pa se moZe pretpostavltl da bt predlo-
Zena jedtnstvena konvenclja lmala manje ratiflkaclja 5to bl zna-
6i1o korak natrag u uniflkacijskim nastojanjlma.

Prljedlog da bl se samo jedan dlo konvencije (o hlpotekama,
tj. mortgagelma) mogao prlhvatltl nije takodjer nal5ao na podr5-
ku, jer su sve odredbe Konvencije L967. brisko povezane. NaS
pred,stavnik je smatrao da ako se ne postj-gne jedinstveno staja-
115te u vezl s privilegijlma (5to je i najspornije) nl5ta se no-
vom konvencijom ne bl ni moglo postidi.

Premda konvenclja nema definlclju hipoteke 1 rnortgagea
(jer su to u svljetu poznatl lnstltuti) raspravljalo se o termi-
nu "Hypothecatlon" Lz Konvenclje L926. L "Hypotheques'. lz Kon-
vencije L967. pd je zak}juEeno da je ovaj posljednjl termln prih-
vatljlvljl. odlu6eno je takodjer da se termlnl mortgage t hypo-
theques zadrze zajedno u engleskom l- francuskom izvornlku.

Dugotrajna diskuslja vodjena je o prijedrogu da se lzosta-
vi Lz E1-1 u t.c odredba prema kojoj se mora u uplsnlku navestl
lznos svote koja je ostgurana hlpotekom. Ta nalme odredba ne do-
pu3ta tzv. mortgage na tekucl radun (,'current account mortgdg€"),
kojl se mole povisLtl kasnljlm sporazumom. upravo lz tog razlo-
ga je engleskl predstarrnlk traZiJ flekslbllnost te odredbe I
smatrao da ne bl trebalo inzlstlrati na svoti. AmerlEkt predstav-
nik ga je u tom podrZao. Gl-asanje o tom pltanju bilo je podlje-
ljeno. Naknadno je prlhvadena nova stillzaclja koja bl trebala
glaslti: "l-li lznos osigurane svote lli metoda kojom se od vre-
mena do vremena takva svota moZe utvrditi".

u vezl s llstom trazblna koje su oslgurane prlvilegljtma u
61.4 bllo je prljedloga da se ona proSiri odnosno smanji. Tako
su pod.neseni slljedect prijedlozl: l) ukrjudltl zahljeve za svo-
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te doprinosa za soclJal-no oslguranje u privlteglji o plaCama po-
sade, 2, lskljudltl prlvllegtj za tro5kove uklanjanja podrtlne;
3) lskljuEltl privlleglj za doprlnose u zajednlEku havarlju; 4)
lskljuditl prlvlLeglj za plLotaZu; 5) uvestt prlvlleglj za Btete
na teretui 6) uvesti prlvlleglj za Stete od zagadjlvanja.

Ad 1) Neki delegatl su smatralL da ne bi trebaro prlvi.re-
glratl traZblne doprLnosa za socljalno osiguranje llt kako su
th oni nazvall "drZavnih taksl". Predstavnik Amerlke nije poka-
zlvao nlkakvo razumijevanje za takve doprinose s obzlrom da u
SAD postoji sasvLm slobodan slstem svlh vrsta socljalnog oslgu-
ranja. udruzenja DDR-a I Jugoslavtje bila su za to da se dopri-
nosl za socijalno oslguranje ukljude u prlvilegij o placama, dok
su UdruZenja Francuske, Italije, Japana, poljske I Spanjolske
blla za njegovo iskljudlvanje. UdruZenja Kanade, Finske I Nor-
veSke razllkovala su sludaJeve kad dranovi posade mogaju sami
plaCati doprinose od sludajeva kada takve doprinose pla6a brodo-
vlasnLk, pd su se lzjasnlli za ukljuEJ,vanje samo u prvom sluda-
ju. Konadna odluka o tom pltanju ostavrjena je za kasnije.

Ad 2) sano udruzenja porjske I Spanjolske lzjasnila su se
za lskljuElvanje tog prrvlreglja. Englezi i Svedjanl izjavill
su da je u njihovim pravnim sistemima podizanje podrtJ.ne izjed-
nadeno sa spa5avanjem. velika vecina deregacija izjasnila se
protlv tog prijedloga.

Ad 3) Delegati porjske, Francuske I Spanjolske bill su za
lsklju6J.vanje, delegat Jugoslavlje je zauzeo neutralno stajalls-
t€, ali je lzjavlo da nema ni5ta protiv njegovog ispu5tanja,
dok su Kanada, DDR, Flnska, ItaIJ.ja, Japan i Norve5ka btll pro-
tiv lzostavljanja tog privllegija. rtarija je naglaslra da su
tro5kovi I Zrtve u zajednlEkoj havarlji udlnjeni da se spasl
brod, p€l prena tome taj prlvilegij irna opravdanje kao I onaj
zbog spaSavanjp.

Ad 4) Deregat Francuske predlozlo je da se izostavi prlvj_-
leglj za pllotaru, a delegbt poljske, koji je I zastupao staja-
ll5te da 6to je vect broj privtleglja to je slablja njihova sna-
9dt mu se prldruZj.o, Predstavnik Kanade je izjavlo da su obifno
pllotl u drlavnoj sruZbl, a Berrlngleri 9a je nadopunlo s pri-
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mjedbon da se radi dodu5e o drZavnoj, tj. javnoj sluZbl, all
da su piloti obidno privatna poduzeda. Neki su tvrdtlt da je
pilotaZa servis zapovjednika, tj. brodovlasnika, dok je jedan
predstavnlk lzjavlo da se radi o marlm svotama 1 da je Eitava
stvar zapravo nevaZna. Nl o tom pitanju nije donesen definiti-
van zakljudak.

ed 5) Neka su udruZenja traZila da se razmotri- ponovno uvo-
djenje ovog priviregija kojl je postojao u Konvenciji L926. ve-
Cina delegata medjutlm bill su protlv tvrdeci da se on ved na-
lazi u tekstu Konvencije u 6I.4, pod t.IV.

Ad 6) ovaj prijedlog DDR-a naiSao je na potpuno.nerazumije-
vanje s argumentacijom kao u prethodnoj todki.

u vezi s dr.4 st.l t.rrr i rv neke su delegaclje smatrare
da je on pre5iroko stiliziran i da bl ga trebalo suziti samo na
sluEajeve kada zahtjevi prolzlaze Lz 5teta od sudara odnosno do-
dira. Takav prijedlog u vezL s t.rrr nije naiBao na podr5ku, dok
su se u vezi s t.rv mlSljenja podijelilar pa su bile i predlole-
ne neke nove formulacije.

Francuski delegat pokrenuo je pitanje revizlje dl.6 s obzi-
rom da Prema francuskom pravu postoji pravo retencLje brodogradi-
telja I brodopopravljaEa koje lma prednost pred prlvllegljlma i
hipotekama, pa je predroZio da se u tom smislu izmljeni I 81.6.
Predstavnlcj. Spanjolske i Nizozemske dari su tom prljedlogu po-
dr5ku. Ipak je veCina delegacija bila protiv toga smatraju6i da
ce kompromisno rje3enje koje postoji sada u dl.6 i prema kojem
pravo retencj-je dolazi posllje privilegija, ali prlje hipoteke,
bitl dovedeno u pltanje. Takodjer, francuskl prijedlog da se pra-
vo retenclje prlzna 1 za troSkove tegljenja nije nai5ao na podr-
5ku.

Op5irna rasprava vodila se takodjer o francuskom prijedlogu
da se uvede slstem uplsa privileglja, Tom prljedrogu dalt su po-
dr3ku predstavnlcl lndijskog t grEkog udruZenja. smisao te pro-
mjene bio bl eventualno smanjenje broja privireglja, a na korlst
hipotekarnog vjerovnika. Na taj nadln bi se takodjer udinio vid-
Ijlvim postojedi broj prlvilegija na brodu. Kao uzor francuskom
prljedlogu posluZila je Zenevska konvencija o stvarnlm pravlma
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na zrakoPlovlma donesena 1948, koja ima sistem uplsanih privlle-
glja. Nakon opceg lzja3njavanja veclna delegata odbira je fran-
cuskl prijedlog smatrajuCl da bl njegovo prihvadanje znadilo bl-
tno mljenjanje osnova na kojiroa poElva sada5nja konvencija, Ras-
prava se takodjer vodlla o dl.j, tj. o eventualnom lzostavljanju
rljedl "demlse or other" u vezi s privilegijlma i njihovom nas-
tanku u vezi s tralblnana prema narudltelju prijevoza u brodars-
kom ugovoru na vrljeme ill putovanje, dakl_e prema osobama koje
nemaju interesa na samom brodu. rako je veCina blla za to da se
zadrli sada5nja stilizacija lpak je zakljudeno da se na buduCim
sastanclma jo5 jednom to pltanje raspravj,.

Postojall su prijedlozl da se produZi jednogodl5nji rok
trajanja prlvilegLsa Lz dI.8 kao i da pokretanje postupka unutar
jednogodiSnjeg roka bude razlog za sprijedavanje nJegovog ga5e-
nja. Nitl jedan od tih prljedloga nije dobio znatnlju podrlku u
lndlkatirmom glasanju.

Diskuslja se takodjer vodila o eventualnlm izmjenama i nado-
punama 81.11 i L2. OdluEeno je da se zad,rZe dosada5nje stillza-
clje s time da je prlhvaden prljedlog rndije da se d1.12 st.2 Lz-
mijeni u stilizactjl uoblEajenoj u drugima pomorskim konvencija-
ma i da glasi "Thls conventlon shall not apply to any vessel
owned, operated or chartered by a State and appropriated to pub-
ll-c non- commerciar servlces.' prijedlog delegata sovjetskog
udruZenja da se brodovl u drZarmom vlasni5tvu, a koji sluZe u
trgovaEke svrhe, lzuzmu od sudskih zahvata ukoliko imaju certi-
fikat izdan od nadleznih organa prema kojem se pokrlva odgovor-
nost broda u vezi sa stvarnopravnim zahtjevima nije prihvaCen,
all je odluEeno da se u buducnosti jo5 jednom razmotrl, s time
da'se sudlonicima u raspravl stave na uvid primjercl bilateraL-
nlh ugovora$SSFa i nekih drugih driava u kojima se nalaze takva
predloZena rjeSenja.

Na kraju sastanka odluEeno je da se sIljededl sastanak me-
djunarodne komisije odrzi 7. i g. rx 1994. u Londonu.
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Revizlja Konvenclje o zaustavljanju brodova

Prvi sastanak laedjunarodne komislje o reviziji Briselske
konfencije o zaustavljanju brodova Lz L952. godine odrZan je u
Bruxellesu 4. I 5. fV 1984, na kojem je na5e Udrulenje zastupao
drug Mustafa KapetanoviC. Komlsiji je predsjedavao prof.Schultsz,
zamljenjujudi odsutnog prof.Phllipa koji je l-nade sastavio za tu
sjednlcu materljale na temelju dobivenj-h odgovora na upitnlke
razaslane naclonalnim udruZenj ima.

Konvenciju o zaustavljanju brodova ratificlrao je vedl broj
drzava. ona je stupll-a na snagu I upravo zbog zelje da se izbjeg-
ne umnaZanje broja konvenclje btla je predvidjena s:rmo restrik-
tivna revlzlja njenog teksta. Dodu5e, bilo je prljed.roga da se
napravl novi nacrt jedne sveobuhvatne konvencije, koja bl u svoj
sadrZaj ukljuElvala norme Konvencije o zaustavljanju brodova Lz
1952, all i nornp Konvencije o privilegijima I hipotekama Lz
L967. godine. Fledjutlm, taj prijedlog nije nai5ao na opcu podrs-
ku, pa se tako ostalo kod suZene revizije.

u raspravi o eventuarnim promjenama sada5nje Konvencije
raspravljalo se o definiciji sanog zaustavljanja (dI., t.2) i
ukazalo da postojl odredjenl nesklad lzmedju njezinih odredaba
l od'redaba dl.5 u kojem se pod odredjenim uvjetima dopu5ta i kod
zaustavljanja, nastavak plovldbe. upravo zbog toga su nekl sma-
trall da bi trebalo pro5lriti definiciju tako, da ona pokriva 1

situaclje u kojima je brodu dopu5teno da nakon privremenog zaus-
tavljanja nastavi putovanje.

Iz odgovora naclonalnlh udruZenja na upltnik prolzlazl da
su blli mnogi za to da se pro5J-ri lista pomcrrskih traZblna Lz
El.l koja je sama po sebi dosta opseZna arl ipak ne pokrlva sve
situacije (predlagalo se da se dodaju toj listi traZbine za pre-
mije osiguranja, tro5kove slagada itd). U raspravl je lstaknuto
odobravanje za takve prljedloge premda su neki smatrall da bi bi-
1o bolje umjes+-o llste sluEajeva datl jednu opdu klauzulu prena
kojoj bi se uz tralbLne Lz pomorskih privilegija I hlpoteka i
sPorova u vezi s vlasniStvorn broda dopustill i oni zahtjevj, ko-
ji su u izravnoj vezi s plovldbom broda 111 pothvatlma spa$ava-
nja.
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Bilo je prijedloga da se pro5iri definicija vrasnika od-
nosno da se dopustl zaustavljanje broda i za traZblne prema
brodaru (bareboat charterer) kao 1 prema osobama razlidttlm od
vlasnika, all 61jl zahtjevl su osigurani pomorskim prJ.vileglji-
ma t hlpotekanda. Jedan od Elanova !{edjunarodne komlslje predla-
gao je Eak I pro5lrenje deflnlcije vlasnika i na naruEltelja
prljevoza u brodarskom ugovoru na vrl.jeme (ttme charterer).
rpak, vecina nlje btra za takvo proslrivanje pojma vlasnlka,
arl je bllo sklonostl da se brodar ukljudi u i.stu kategoriju.

u sludaju promjene vlasnlStva na brodu usvojeno je mt5lje-
nje da bl se srojelo dopustltl zaustavljanje broda novog vlasni-
ka sarp u slu6aju ako je tralblna na temelju koje je brod zaus-
tavljen oslgurana pomorsklm privilegijem ili hlpotekom.

u vezi s tumadenjem EI.3, st.2 koji govori o nogucnosti
zaustavljanja druglh brodova istog vlasnika (sister shlps) nije
postlgnut nlkakav zakljudak I o tom ce se pltanju rnorati jo5
raspravljati.

Sudl-onicl u raspravi su se sloZtli da ne treba definlclje
terltorljalnog mora, aIi su nekl istakli pitanja tzv. neskodlji-
vog prolaska u vezL s privremenim zaustavrjanjem broda. r kao
5to bi u sluEaju narnjernog zagadjlvanja mora prolazak broda po-
stao "5kod1j1v", to lsto bl se moglo zakrjuditi i u sludaju ka-
da su neki- javni ili privatni interesi povrijedjenl ttjekom plo-
vidbe (npr. sudar, nasukanje, sluEajno zagadjivanje), pa bl tada
u tLm okolnostima trebalo dopustitl zaustavljanje broda i tije-
kom plovidbe. Postignut je sporazum da bl trebalo nadopunltl po-
stojeci 81.5 tako, da bl garancije drZavnih organa bLle dovorj-
na sigurnost protlv traZbina prema brodovima tih drZava 1 da bi,
ukoliko brodovi lmaju takve garancije, zaustavljanje takvlh bro-
dova trebalo zabranitl. Radl se zapravo o imunltetu brodova u
drZarrnom vlasniStvu kojt bl se trebao, prema na5em misljenju,
rje5avatl u skladu s Konvencljom o imunitetu drlavnLh brodova
( 1926 . s Protokolorn 19 34 ) .

Na sastanku je bllo istaknuto da su skandinavske zemlje od-
blle ratlflciratl sada5nju Konvenciju jer ona ne predvldja da
osobe koje traZe zaustavljanje brod.a poloZe sj-gurnost za sludaj
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ako se naknadno ustanovl da je zaustavljanje bllo neopravdano.
Nekl predstavnlcl smatrall su da bl nametanje takve obveze btlo
odvl5e tegotno za neke tuZltelje bez sredstava, pa su'nalaztli
neko srednje rje5enje u tome da podetna sigurnost bude ogranl-
Eena (npr. u visinl od petodnevnlh naknada za prekostojnlce), a

da se onda trall daljnja I dodatna sigurnost u sluEaju ako se
zaustavljanje Zell produZltl. Zanlmljlvo je da bl se u sluEaju,
pretna rnt$ljenju nekth, polaganja sigurnostl moglo traZltl manje
dokaza od predlagada za opravdanost zahtjeva kao uvjet za dopu-
Stenje prlvreroenog zaustavl janj a.

odgovornost za neopravdano zaustavrjanje razllkuje se od
drZave do d,rZave. Dok je u nekima ona utemeljena na nadelu kriv-
nje, u druglma postoji i u sluEaju ako krlvnje nema. upravo ra-
dl toga su se sudi.onlcL sroZlli da bl trebaro pro5irttl dl.G,
tako, da ne bude sano rnoguca primjena prava drZave ugovornice
gdje je zaustavljanje 1zvrSeno, nego opCa nadela Mpp-a, pa da
bl zbog toga dl.6, st.I valjalo brisati.

Migrjenje veclne u vezi s revizijom Er.7 biro je da bl tre-
balo zadrZati samo prva tri reda st.l, el-.l Konvenclje. Takodjer
je predroZeno da se prestlllzira st.2 istog drana tako, da se
navedu okolnostl zbog kojih sud od.IuEuje da ne lzvr5ava nadleZ-
nost koju ima. To ne bi. blro nuZno ogranldavatl sarp na jurls-
dikclone i arbltraZne klauzule spomenute u st.3, nego t u sluEa-
jevima kada je postupak pokrenut u drugoj drZavl ill kad sud Lz
bllo kojlh razloga nadje da zahtjev treba bltl rije$en pred dru-
glm sudom. Zbog toga je zakljuEeno da treba prestllizlratl st.2
i 3 , dr.5.

zakljudeno je da u revldlranoj Konvenclji ne bt trebalo
spomlnjatl prlznanje 1 izvr5enJe stranih presuda u nekoj opdoj
klauzull. Prisutnl su se takodjer, sloZlli da se Konvenclja tre-
ba odnositi I na brodove drZava neugovornica, all da bl trebalo
zadrZatl usprkos toga st.3, EI.8 zbog princlpa reclproclteta.
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Diplomatska konferenclja I!1O-a

Od 30.IV do 25.V 1984. odrZala se u Londonu u krilu l'ledju-
narodne pomorske organlzacije (IMO blv51 IMCO) Dlplomatska kon-
ferenclja o odgovornostl o naknadl Stete u vezL s pomorskim pri-
jevozom od,redjenl-h materijala.

Tom znaEajnom medjunarodnom pomorskom skupu bile su prisut-
ne delegaclje Lz 69 zemarja (dvije zemlje SFRJ i oman poslale
su promatraEe), a preko 30 medjunarodnih organizaclja poslalo
je svoje promatrade. Na Zalost, Jugoslavija, koja je bila vrlo
akti'rna u prlpremnlm radovj-ma u Pravnom odboru lt'lO-a, nlje imala
svoju sluZbenu delegaciju (promatrad Lz omana bio je prlsutan
Eltavo vrijeme konferencije, dok je SFRJ imara svog promatraEa
samo tjedan dana).

Konferenclja je na svom dnevnom redu u dva plenuma rasprav-
Ijala o slijedeCim temama: 1) o Nacrtu medjunarodne konvencije
o odgovornosti- i naknadi Stete u vezi s pomorskim prijevozom
Stetnog i opasnog materijala (tzv. HNS konvencija); 2) o Nacrti-
ma revizlja I'Iedjunarodne konvencije o gradjanskoj odgovornostl
za Stete od zagadjivanja uljem 1969. 1 Medjunarodne konvencije o
osnivanju Medjunarodnog fonda za naknadu Stete od zagadjivanja
uljem 1971.

Ptivi plenum je nakon dugotrajnih rasprava do5ao do zakljud-
ka da je nemogude u raspoloZlvom vremenu Konferenclje rlje$lti
sve kompleksne pravne alternative sadrZane u Nacrtu na takav na-
6ln, koji bi bio prihvatljiv za veCinu zainteresiranih drZava
(detaljnije o toj problematici V. V.Filipovid, fzvanugovorna od-
govornost za Stete kod prljevoza opasnog tereta norem, UpppK br.
r00, 1983, str.85-102). zbog toga je predroZio Konferencljl da
Nacrt HNS konvencije ponovno vratl pravnom odboru rMo-a. Taj pri-
jedlog je prihvaden u obllku rezolucije. Tako Ce fMO na temelju
stajaliSta i Prljedloga sudlonika u raspravama prirediti novi
Nacrt koji Ce blti prlhvatljiviji za delegacije budude Diplomat-
ske konferenclje. Konferenclja je zakljudira da je hitno prihva-
Canje jedinstvenih medjunarodnih odredaba na podrudju odgovornos-
ti za pomorskl prlj evoz opasnlh materijala. zbog toga je posao
oko izrade novog Nacrta oznaden kao prioritetni u okviru zadata-
ka Pravnog odbora fMO-a.
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Drugl plenurn Diplomatske konferencije blo je uspje5niji u
svojlrn nastojanjtrna t na kraju konferencije donesena su dva no-
va Protokola: Protokol 1984, koji mijenja Medjunarodnu konvenci-
ju o gradjanskoj odgovornostl za Stete od zagadjivanja uljem
1959. (dalje Protokol 1969-r984) i protokor 1984, kojl mijenja
Medjunarodnu konvenciju o osnlvanju Medjunarodnog fonda za nak-
nadu Stete od zagadjivanja uljem 197I. (dalje protokol l97l:
-f984). Ne ulazeCi u mnogobrojna tekstualna poboljBanja koja su
izvrSena Protokolima, LznLjet Cemo samo neke najbttnlje lzmjene.

Protokol I959-I984. proSlruje prlmjenu Konvenclje u nekoli-
ko Pravaca. VeC u definlcljama Lz dI.2 proteZe prlmjenu protoko-
la nadopunjuju6i deflniciju broda tako, da ona sada obuhvaCa i
prazne tankere'nakon posljednjeg putovanja kada su prevozili
ulje, ukoliko se ne dokaZe da nije bilo viSe nikakvlh ostataka
tereta na br:odu. r pojam Stete od zagad jlvanja pro3lruje se na
tzv. ekoloSke Stete odnosno na njihovo popravrjanje kao i na
tro5kove poduzimanja preventirrnlh mjera, Geografska prtmjena
Konvencije 1969. pro5iruje se protokolom i na podrudje tzv. "ls-
krjuElve ekonomske zone", a za one drzave koje to jo5 nlsu u
svom zakonodavstvu uveler predvidja se da mogu primljeniti Kon-
venci-ju 1959. na Stete od zagadjivanja i do 200 nauti|klh milja
od vanjske granlce njlhovog teritorijalnog mora.

Prlncip usmjeravanja cjelokupne odgovornosti za zagadjiva-
nje na brodovrasnlka sad.rzan u Konvenciji 1969. jo5 se vi5e na-
gla3ava lzriditim nabrajanjem osoba prema kojima se ne moze po-
dignutl zahtjev za naknadu (posade i osobe kojlma se vlasnl_k u
svom poslovanju sluZir pilot, narud.i.telj prljevoza, brodarr spd-
Savatelj kao I svaka osoba koja poduzme preventlvne mJere).

Granice odgovornosti brodovlasnika za Stete od zagadjlva-
nja poviSene su nakon mnoglh kontroverznih diskusija na sllje-
dece svote. za brod koji ne prelazi 500 tona predvldjeno je o-
granlEenje na 3 milijuna SDR (SDR je posebno pravo vu6enja. pod-
sjecamo da je 15 poincard franaka zamijenjeno s I sDR) . za brod
koji prelazi tu tonazu predvidjeno je ogranidenje od 4zo sDR za
svaku tonu iznad tog limlta. l'laksimalna svota ograni-denja nl u
kojem sludaju ne moZe prljeCl 59 t7 milijuna SDR. (eodsjeCamo da
je Konvenclja 1969. lmala ogranidenje odgovornosti brodovlasnl-
ka od 133 SDR po tonl broda, odnosno makslmalnl lznos od t4 mi-
lijuna SDR. )
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Protokol 1971-1984. uskladjen je u.svojim formulacljama s

Protokolon 1969-1984. Ukupna svota do koje Fond daje naknadu

iznosi sada I35 nilijuna SDR odnosno 200 mllijuna SDR, 5to za-
vlsl od prlloga zemalja Elanlca u Fond.

S obzlrom na razIiElt broj drZava ugovornica (Konvencija
1969. ima 54, a Konvencija 1971r 29 drZava ugovornica) oba Pro-
tokola imaju dosta op3lrne I sloZene finalne klauzule.

Prof.dr Vellmir Fllipovtd

Kako je prof.dr Flllpovld u svom lzvje5taju spomenuo nlz
zanlmljivih tema Lz pouorskog prava koje su trenutno na dnermom

redu medjunarodnlh organJ.zacija, predsjedavajuCJ- radnog Predsjed-
ni5tva, dr P.Stankovld, otvorlo je dlskusiju o prvoj toEki tre-
Ceg dljela SkupStlne, naglaslvSl da vjeruje kako Ce dtskuslje
po jedinih Elanova obr:.trvatl,tL ujedno 1 drugu toEku, tj. raspravu
o bududem radu UdruZenja, jer je to logidan nastavak razgovora
o izvje3taju prof.dr V.FilipovlCa.

Za rijed se javlo dr H.Kadi6. On je lstakao da su teme o

kojlma je upravo govorlo prof.dr V.Fllipovid po svojoj zanlmlji-
vostl i aktualnostl- pogodne za organJ-ziranje Sire rasprave dlan-
stva u narednim okrugllm stolovl-ma koje Ce Udrulenje u buduCem

radu organlzlratl. Prl tome je potrebno, istakao je takodjer dr
H.Kadid, utvrditi prloritetne teme, a to bi mogle bitl upravo
One koje 6e se nadl na dne'rnom redu slljedeCe plenarne skup5tl-ne
CMI-a u Lisabonu, 1985. godlne. Dr KaEiC smatra da bi na5e Udru-
Zenje trebalo svakako sudjelovatL na toj skupStini, te je oba-
vijestio sve prLsutne da Ce pozLvl za predbiljeZbu sudionika
skupStlne bitl razaslanl negdje u jesen, s time da Ce bitl os-
tavljen rok od samo trldeset dana, u kojem Ce naclonalna udrule-
nja trebatl datl odgovor tko I kollko Ce osoba prlsustvovatl
skup5tlni. Predvidjena kotlzaclja za sudionike je 400 US $, pa
dr H.KaElC smatra da bl predsjednlStvo JUPP-a trebalo vodlti ra-
Euna o tom roku I pravovremeno prijavltl sudjelovanje Elanova
Lz SFRJ, jer Ce kasnlje bttl gotovo nemoguCe l-zvrSl,ti prljavu,
kako zbog ograniEenog broja predvidjenih sudionika, tako 1 zbog
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vellkog lnteresa koji vlada medju nacj-onalnlm udruZenjlma za te-
me koje Ce biti na dnevnoru redu skupBtine CMf-a.

Govoreci o radu cMr-a, dr H.Kadlc je podrzao prljedlog aka-
dernlka nrajkovida, iznesen u zahvalnom govoru na danaSnjoj skup-
5t1nt, da u bududem struEnom radu UdruZenja treba posvetJ.tl po-
sebnu paZnju poloZaju brodara (brodovlasnika). O toj temL se da-
nas mnogo govorj. na svim medjunarodnlm pomorsko-pravnj.m forumL-
rla' a zanlmljlva su i neka zaista revoluclonarna rjeSenja koja
je ameriEka judlkatura unijela u tom pogledu presudom u sporu
"AMoco cADrzx. stav amerldkog suda u toj presudJ. blo je da od-
govornost za nastalu Stetu ne teretl samo registrlranog brodara,
nego i sve one tvrtke koje preko udjela u tvrtkl reglstriranog
brodara vr5e stvarnu kontrolu nad reglstriranom tvrtkom. Dr Ka-
Ei6 je lstaknuo da bi o korlsnosti I mogudnostl prlhva6anja tak-
vog stava trebalo razmlslltl t u na5em pravu. Kako je spomenuta
presuda vrlo zanimljlva jer tretira Eitav nlz pravnj.h i proces-
nih problema raznih pravnJ.h subjekata uklju6enih tuZbamar pro-
tutuZbama 1 zahtjevima u spor, dr Kadic je spomenuo jo3 neke za-
nimljlvlje zaklju6ke do kojlh je prvostepeni sud do5ao. zaklju-
Elo je da bi blto vrlo korlsno, o pravclma kojima teEe razvoj
ameridke judlkature u pogledu bar nekih od problema prlvatnog
pomorskog prava, razvLtl Slru diskuslju za jednim od okrugllh
stolova.

Nakon diskusije dr H.Ka61Ca za rijed se javio dr Z.RadoviC.
on je zamollo dr H.Ka6lCa da skupu kaZe ne5to viSe o radu UNCTAD-
-a u vezi s pomorskom prijevarom, s obzlrom da je lz izvje5taja
prof.dr V.Fillpovlca vldljlvo da je dr Kadic prisustvovao zad-
njoj sjednicl tog tljela u ZenevL koja je vodjena o teml ponrcrs-
kih prijevara

Dr H.KaEic je odmah u po6etku nagrasio da je on zaista prl-
sustvovao toj sjednlcl, all samo kao promatrad, Bto ga je osobno
zamolio drug Stallo Lz Saveznog komlteta za promet t veze u Beo-
gradu, jer Komltet nlje blo u moguCnosti poslatl sluZbenog pred-
stavnlka na tu sjednlcu. Stoga se sudjelovanje dr Ka61Ca svelo
ugrarmom na prlkupljanje ttskanih materljala, iako je on u raz-
govoru za vrijeme sjednlce istakao podr5ku Jugoslavenskog udru-
Zenja ldeji da se ta tema 5to prlje ponovno stavl na dnevnL red
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UNCTAD-a i da se o njoj ozbiljno raspravlja. pr t<aEld je uz to
i-stakao kako je njegovo i privatno uvjerenje da treba syakako
podrZati napore koje UNCTAD ulaZe kako bi se pitanje pomorskih
prljevara regullralo na medjunarodnom planu, i to prvenstveno
stoga 5to sur prema podacima kojlma raspolaZu medjunarodne or-
ganizacije, Stetnim posljedicama pomorskih prijevara izloZene
preteZno zemlje u razvoju. eudno je medjutim, iako djelomlEno
shvatljivo, jer se radi o flnancijskoj krizi, da je odazlv zena-
lja u razvoju zasjedanju UNCTAD-a o temi pomorskih prijevara vr-
1o slab. Na zadnjem zasjedanju UNCTAD-a donesena je rezolucija
da se slijedeCe zasjedanje odrZi negdje krajem godine, pd je dr
KaEiC LzrazLo nadu da 6,e tada biti prisutno vi5e predstavnika
zemalja u razvoju, pozlvajudl JUpp da dade inicljativu na5im
nadleZnirn drla'rnj-m organima za slanje jugoslavenske sluZbene de-
legacije na to zasJedanje koja bi uzela stvarno uEeECe u raspra-
vi.

O rezultatima rada na reviziji. Konvencije o zaustavljanju
brodova govorio je Ir{.KapetanoviC. u raspravi o toj temj. sudjelo-
vali su A.Sihtar 1 prof .d.r V.Fllipovid.

O rezultatima rada CIvII-a na reviziji Konvencije o spaSava-
nju Lz 1910. izvijestio je pobrize prvi predsjed.nik Komlslje
JUPP-a za rad na revlziji te Konvencije, dr p.stankovic. oD je
rekao da je JUPP poslao odgovor na razaslani upitnik cMr-a u
vezi s revizijom Konvencije Lz 1910, a povodom nacrta revlzije
utvrdjene u l'lontrealu. Kako je u medjuvremenu selvlg napravio
novi tekst nacrta Konvencije koji je CI\4I razasalo na javnu ras-
pravu nacionalnim udruZenjima, i naSe 6.e UdruZenje trebati dati
svoje miSljenje. stoga je dr P.stankovic predrozio da se sa za-
dacima i rezultatima rada Komisija JUPP-a aZurno obavje5tava
cjelokupno dlanstvo, kako bl svojim sugestijama pomogli stvara-
nju stavova Jugoslavenskog udruZenja i u pogledu Zeljenih pro-
mjena na podrudju spaSavanja.

U diskusiju se ukljuEio i drugi predsjednik Komisije JUpp-a
za rad na revizijl Konvencije o spa3avanju, dr H.KaEiC. On je
istaknuo da je osnovni problem definiranje pojma "5teta od zaga-
djivanja - mora ul jem" ("pollution damage,') . Govoredl o revizj_-
ji Konvencije o zaustavtjanju brodova, dr H.Ka6ic je rekao da
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je postojeda Konvencija doZivjela veliki broj ratifikacija, pa
je stoga ne bi trebalo znatno mijenjati, jer se time vjerojatno
ne bi postlgla veda naklonost SSSR-a i SAD-a, da tu Konvenclju
ratlficiraju. Smatra da bi stav JUPP-a trebao biti podrZavanje
samo onih nuZnih promjena koje zahtijevaju skandinavske zemlje,
za koje se moZe zaklju6itl da bl revidiranu Konvenciju ratl-fi-
cLrale.

Za rijed se zdtim javio dr B.IvoSeviC. On je predloZio da

s€r zbog bolje informiranostl Elanstva JUPP-ar svi upiLnlci Cl,lI-
-a i drugih medjunarodnih organizacija umnoZe i raza5alju sekci-
jama, t€ da se redovito raza5iljaju izvje5taji o radu Komisija
JUPP-a. On je takodjer predloZio da se uz svaki predstojeCt sas-
tanak PredsjedniStva JUPP-a organizira i okrugli stol o jednoj
od tema kojima se bave medjunarodne organizacije s kojima JUPP

suradjuje.

Drug V.Stallo govorio je kao predstavnik Saveznog komiteta
za saobradaj i veze, t€ je rekao da je Komitet izuzetno zainte-
resiran za rad JUPP-a jer su sve to pitanja vanjskog nastupanja
SFRJ, pa su zajednidka obim organizacijama. ObIici suradnje s

raznj-m medjunarodnim organizacijama su razlidit.i, a kako se tre-
nutno nalazlmo u procesu ekonomske stabilizacije, Komitet 6esto
nije u mogudnosti, slanjem predstavnika, kontinulrano i stru6no
pratiti rad svih medjunarodnih organlzacija. Stoga smatra izu-
zetno vrijednim rad JUPP-a, koji veC niz godina pratl rad CMf-a.
Drug V.Stalio je predloZio da JUPP preuzme strudnu obradu mate-
rljala koji Komitetu pristiZu 1 iz nekih drugih medjunarodnih
organizaclja, aIi je pri tome naglasio potrebu za veCom efikas-
no5Cu u radu UdruZenja. Na kraju, drug V.StaIio je rekao da 6.e

Komitet sa zahvalnoSCu prihvatiti svaku suradnju JUPP-a na pro-
mjenama naSeg internog zakonodavstvar posebno ZPUP-a, Svoju
dlskusiju drug V.Stalio je zavrSlo pitanjem upuCenim dr H.KaEl-
Cu o novim tendencijama na podruEju pomorskog osiguranja kojlm
se bavi UNCTAD.

Dr H.KadiC je u odgovoru na pitanje druga Stalla rekao da
je UNCTAD rad na toj temi zapodeo s velikim ambicijama i stvar-
nom Zeljom da se uklone razlike engleskog i kontinentalnog pris-
tupa reguriranju osiguranih rizika. Kako je uNcrAD glomazna i
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spora organlzaclja 6ije djelovanje nije uvijek dovoljno djelo-
tvorno, engleskl osJ.guratelji su u medjuvremenu revldlraLl klau-
zule engleskog oslguranja 1 ponudll.l svjetskorn trll,Stu oslgura-
nja prl,hvatljlvo rje5enje, koje je u veClnl poslovnJ.h sredlna
ved prlhvaCeno. Stoga dr KaEtC ne vjeruje da Ce buduCi rezulta-
tJ. rada TNCTAD-a ne5to bltno pronijenitl na planu rnedjunarodnog
pornorskog oslguranja, jer je TNCTAD propustlo Sansu koja se uka-
zala prije revlzlje englesklh klauzula. Dr KaEIC je nadalje re-
kao da se pltanjima pomorskog oslguranja trenutno bave t u Za-
grebu i u Beogradu posebno za to osnovana udruZenja, pa da bl
JttPP trebao suradjlvatl s tlm udruZenjima kako se ne bl duplicl-
rale akclje 1 prlkupljanje materljala. on je takodjer obavijes-
tlo skup da je o novl.m klauzulama za osiguranje robe u pomorskom
prljevozu Instltuta londonsklh osiguratelja bilo organlzirano
savjetovanje u cavtatu, u ll-stopadu 1983, a da 6e o kasko krau-
zulama za oslguranje broda lstog Instituta bitl organizirano Sa-
vjetovanje u splltu, u ristopadu 1984, t€ je pozvao sve zainte-
reslrane da se za trrcbliZe informaclje obrate organlzatorlma:
udruZenju oslguravajucth organlzaclja Jugoslavlje u Beogradu,
Drustvu za pravo osiguranja u zagrebu, rnstitutu za uporedno
pravo u Beogradu 1I1 Zavodu za pomorsko pravo u Zagrebu.

Kako se v13e nitko nije javljao za dlskuslju, predsjedava-
juci radnog PredsjednlStva, dr p.stankovlc, obavijestio je sve
prlsutne da je radno PredsjednLStvo donijelo odluku da se smjer-
nice i sugestLje lstaknute u diskuslji povodom prve. L druge toE-
ke tredeg dijela Skup3tlne o buduCem radu JUPP-a formullraju u
zaplsniku sa Skup5tlne.

PredsjedavajuCl radnog Predsjedni5tva, dr p.StankovlC, Lz-
tazLo je potom zahvalnost Savezu sindikata Skup5tlne opClne Rl-
jeka za pomoC u organlzacljl Skup5tlne JUPP-a davanjem na kor15-
tenje dvorane za sastanke. Dr P.Stankovid je proEltao I pozdrav-
ni brzojav Doma sindlkata Lz Rijeke. zahvaljujucl se svlm pri-
sutnim gosttma I Elanovlma na dolasku i aktivnom sudjelovanju u
radu, dr P.StankovlC je zakljudio Skup5tinu.

Zapisnlk vodlLa:
Ljerka Fllntas-Hodak


